RECENSĂMÎNTUL POPULAŢIEI  2004    ПЕРЕПИСЬ НАСЕЛЕНИЯ  2004     POPULATION CENSUS  2004

PREFAŢĂ    

Recensămîntul populaţiei a fost efectuat în perioada 5-12 octombrie 2004 în baza Hotărîrii Guvernului Republicii Moldova nr. 230 din 9 martie 2004 şi a Hotărîrilor Guvernului Republicii Moldova nr. 422 din 18 iulie 1996; nr. 993 din 29 octombrie 1997; nr. 7 din 9 ianuarie 2002; nr. 979 din 8 august 2003.

Rezultatele recensămîntului populaţiei din 2004, obţinute în baza prelucrării  automatizate a informaţiei din chestionarele de recensămînt, se publică în 4 volume de culegeri statistice ale Biroului Naţional de Statistică:
   Volumul 1 – „Caracteristici demografice, naţionale, lingvistice, culturale”

   Volumul 2 – „Migraţia populaţiei”   

   Volumul 3 – „Caracteristici socioeconomice. Gospodării casnice” 

   Volumul 4 – „Condiţiile de trai ale populaţiei”.

Datele recensămîntului se prezintă pentru populaţia stabilă a ţării, pe sexe şi medii, în profil teritorial, conform organizării administrativ – teritoriale a Republicii Moldova în vigoare la data efectuării recensămîntului, cu excepţia raioanelor de Est şi a municipiului Bender.

Tabelele prezentate în culegerea “Migraţia populaţiei” cuprind informaţii vizînd populaţia după locul (ţara, raionul) naşterii, locul şi durata domicilierii precedente, populaţia temporar absentă, plecată peste hotarele ţării, după ţara de destinaţie, durata absenţei, motivul absenţei, pe grupe de vîrstă şi alte date.
ПРЕДИСЛОВИЕ

Перепись населения была проведена в период 5 – 12 октября 2004 года в соответствии с Постановлением Правительства Республики Молдова № 230 от 9 марта 2004 года и Постановлениями Правительства Республики Молдова № 422 от 18 июля 1996 г.; № 993 от 29 октября 1997 г.; № 7 от 9 января 2002 г.; № 979 от 8 августа 2003 г.

Итоги переписи населения 2004 года, полученные в результате автоматизированной обработки данных вопросников переписи, издаются Национальным бюро статистики в 4-х томах  статистических  сборников:

   Том 1 - «Демографические, национальные, языковые и культурные характеристики»

   Том 2 - «Миграция населения»

   Том 3 - «Социально – экономические характеристики. Домохозяйства»

   Том 4 - «Жилищные условия населения».


Данные переписи представлены по постоянному населению страны, по полу, типу местности, в территориальном разрезе, согласно административно – территориального деления Республики Молдова на дату проведения переписи, без восточных районов и мун. Бендер. 


Таблицы  сборника «Миграция населения» содержат информацию о населении по месту (стране, району) рождения, предыдущему месту и продолжительности проживания, о временно отсутствующих лиц, выехавших за границу, по стране нахождения, продолжительности и причине отсутствия, по возрастным группам и другие данные.

FOREWORD

The population census was carried out during the period from 5 to 12 October 2004, according to the decision of the Government of the Republic of Moldova nr. 230 from Mars 9, 2004 and according to  decisions of the Government of the Republic of Moldova nr. 422 from July 18, 1996; nr. 993 from October 29, 1997; nr. 7 from January 9, 2002; nr. 979 from August 8, 2003.


The 2004 population census results, obtained as result of the automatic data processing of the census forms, are published by the National Bureau of Statistics in 4 statistical compilation volumes:

   Volume 1 – “Demographic, national, linguistic, cultural characteristics”

   Volume 2 – “Population migration”

   Volume 3 – “Social-economic characteristics. Households”

   Volume 4 – “Population living conditions”

The census  data are presented for  country’s resident population, by sex and area, in territorial aspect, according to the administrative – territorial division in force of the Republic of Moldova at the date the 2004 census was carried out, without eastern counties and Bender municipality.

The tables presented in the statistical compilation “Population migration” include data on population by place (country, county) of birth, by place and duration of previous residence, temporarily absent population, went abroad, by country of arrival, duration of absence, reason for absence, by age group and other information .

Prescurtări folosite pentru unităţile de măsură şi simboluri

Используемые сокращения единиц измерения и знаки

Abbreviations used for measurement units

	%
	=
	procent
	процент
	percent



	+
	=
	şi peste
	и больше
	and over



	-
	=
	evenimentul nu a existat
	не было явления
	data not applicable



	…
	=
	lipsă de date
	сведений нет
	data not available



	0,0
	=
	valoare mică
	меньшая единица измерения
	negligible value
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Cu  privire  la  totalurile  recensămîntului  populaţiei  din  2004 

vizînd  MIGRAŢIA  POPULAŢIEI

În Republica Moldova, plecarea populaţiei în străinătate la muncă sau la studii a căpătat amploare în perioada de tranziţie la economia de piaţă. Astfel, la data Recensămîntului – 5 octombrie 2004, un număr de 273 mii persoane cu domiciliul în Republica Moldova erau absente, fiind declarate de alţi membri ai gospodăriei casnice ca plecate în străinătate pentru diferite perioade. Din numărul celor plecaţi peste hotare, 130 mii sau 47,7% lipseau mai mult de un an. Ponderea cea mai însemnată din rîndul acestora o deţineau persoanele cu vîrsta cuprinsă între 20 şi 29 ani (38%), urmaţi de cei cu vîrsta între 30 şi 39 ani (23,1%). Printre persoanele temporar absente, 76% aveau nivelul de instruire secundar general sau general obligatoriu.

Din numărul total al populaţiei recenzate, ponderea persoanelor temporar absente constituia 8,1%, iar în 12 raioane ale ţării numărul persoanelor plecate peste hotare constituia 10–12%. Cea mai mare pondere a fost înregistrată în raionul Cimişlia - 12,6% din numărul total al populaţiei raionului.

Majoritatea persoanelor temporar absente erau plecate peste hotare la muncă sau în căutarea unui loc de muncă - 88,7%, la studii - 6,5%, din alt motiv  - 4,8%.  

Bărbaţii emigranţi au înregistrat performanţe faţă de femeile emigrante, reprezentînd 57% din total.

Raportînd populaţia plecată la ţara de destinaţie, se constată că 56,2% erau plecaţi în Rusia, 19,4% - în Italia, 3,9% - în România, 3,5% - în Portugalia, 3,1% - în Ucraina, 3,0% - în Turcia. Ponderea celor plecaţi într-o altă ţară decît cele enumerate era de 10,3%, iar a celor care n-au dorit să indice ţara de destinaţie - de 0,6%.

Repartizarea populaţiei stabile a Republicii Moldova după domiciliul actual relevă că 2479,6 mii persoane (73,3%) locuiau în localitatea de recenzare de la naştere. În mediul urban, în localitatea de recenzare locuia de la naştere 55,4% din populaţie, iar în mediul rural – 84,5%.

Din rîndul populaţiei stabile, 903,7 mii persoane (26,7%) şi-au schimbat domiciliul cel puţin o dată în viaţă, plasîndu-se astfel în categoria de migranţi. Cel mai des şi-au schimbat domiciliul locuitorii urbelor (44,6%), faţă de locuitorii satelor (15,5%). Din rîndul acestora, marea majoritate (80%) sînt locuitori ai satelor şi oraşelor din interiorul ţării, constituind migraţia internă. Din numărul total de migranţi, 180,3 mii persoane (20%) au sosit, în diferite perioade, din alte state pentru a se stabili cu domiciliul în Republica Moldova, constituind migraţia externă.

Migranţii externi după ţara de origine se repartizează după cum urmează: din Ucraina au sosit 78,8 mii persoane (43,7%), din Rusia – 76,3 mii persoane (42,3%), din Kazahstan – 6,8 mii persoane (3,8%), din Bielorusia -3,8 mii persoane (2,1%), din România - 2,0 mii persoane (1,1%), din Germania - 1,5 mii persoane (0,8%) şi din alte state -11,1 mii persoane (6,2%).

Analiza datelor migraţiei populaţiei între raioanele şi municipiile din ţară, pe ultimii doi ani înainte de Recensămîntul populaţiei din 2004, mărturisesc că în majoritatea unităţilor administrativ-teritoriale de nivelul doi numărul persoanelor plecate din localitatea domiciliului stabil prevalează numărul persoanelor sosite pentru a se stabili cu domiciliul, formînd astfel un sold migraţional negativ. Un sold migraţional pozitiv s-a creat doar în municipiile Chişinău, Bălţi şi raionul Cahul. În municipiul Chişinău, în ultimii doi ani s-au strămutat cu traiul 44,4 mii persoane din diferite oraşe şi sate ale ţării, dar au plecat din municipiu cu traiul în alte localităţi 5,6 mii persoane. Astfel, numărul celor sosiţi depăşea de 7,9 ori numărul celor plecaţi. În municipiul Bălţi numărul persoanelor sosite depăşea de 3,3 ori numărul persoanelor plecate, iar în raionul Cahul - de 1,6 ori.

În celelalte raioane numărul persoanelor plecate depăşea numărul persoanelor sosite de la 1,4 ori pînă la 4,6 ori. Cea mai mică depăşire s-a înregistrat în raioanele Anenii Noi şi Basarabeasca – de 1,4 ori, Briceni, Soroca şi Străşeni – de 1,7 ori, în raioanele Ocniţa şi Orhei – de 1,9 ori. O depăşire de peste 3 ori s-a înregistrat în raioanele Cantemir, Călăraşi, Cimişlia, Făleşti, Glodeni, Hînceşti, Nisporeni, Sîngerei şi Şoldăneşti, iar în raionul Teleneşti - de 4,6 ori.

Aşadar, în rezultatul migraţiei interne din ţară, 3 unităţi administrativ – teritoriale de nivelul doi primesc populaţie, iar 32 unităţi furnizează populaţie.

Caracteristica populaţiei după locul naşterii, obţinută în cadrul Recensămîntului din 2004, pune în evidenţă că din numărul total al populaţiei recenzate, 3201,8 mii persoane (94,6%) sînt născute în Republica Moldova (în 1989 acest indicator constituia 86,2%). Numărul total al persoanelor născute în municipiile Chişinău şi Bălţi constituie respectiv 12,1% şi 2,4% din totalul populaţiei născute în ţară, iar ponderea numărului locuitorilor acestor urbe - respectiv 21,1% şi 3,8% în total locuitori pe ţară. În majoritatea raioanelor (27) şi U.T.A. Găgăuzia s-au născut mai multe persoane decît locuiau la data recensămîntului, fapt care demonstrează mobilitatea intensă a populaţiei în interiorul ţării. În profil etnic predomină originarii moldoveni - 98,9%, urmaţi de originarii găgăuzi - 97,9%, bulgari - 90,6%, ucraineni - 80,6% şi  originarii ruşi - 64,4%.

Итоги  переписи  населения  2004  года  по  миграции  населения 
В Республике Молдова выезд населения за рубеж на работу или учебу стал набирать обороты в переходный период к рыночной экономике. Так, на дату переписи населения – 5 октября 2004 года, из общей численности постоянно проживающих в Республике Молдова, 273 тысячи человек временно отсутствовали, выехали за границу на разный период. Из числа выехавших за границу, 130 тысяч или 47,7% отсутствовали более года. Среди отсутствующего населения преобладали лица в возрасте от 20 до 29 лет (38%), а также лица в возрасте от 30 до 39 лет (23,1%). Из числа временно отсутствующих, 76% имели общее среднее или общее обязательное (неполное среднее) образование.

В общей численности переписанного населения, доля временно отсутствующих, выехавших за пределы страны лиц составила 8,1%, а в 12-ти районах страны их число составило 10–12%. Наибольшая доля – 12,6% от общей численности населения района была отмечена в районе Чимишлия.

Большинство временно отсутствующих лиц выехали за границу на работу или в поисках работы – 88,7%, на учебу - 6,5%, по другим причинам – 4,8%. В общей численности эмигрантов преобладают мужчины, составляя 57% от общего числа выехавших.

Распределение временно отсутствующего населения по стране назначения свидетельствует о том, что 56,2% выехали в Россию, 19,4% - в Италию, 3,9% - в Румынию, 3,5% - в Португалию, 3,1% - в Украину, 3,0% - в Турцию. Доля лиц, выехавших в другие страны, кроме перечисленных, составила 10,3%, а тех, которые не пожелали указать страну назначения – 0,6%.

Распределение постоянного населения Республики Молдова по месту жительства показало, что 2479,6 тысячи человек (73,3%) проживали с рождения в населенном пункте, где их переписали. В городской местности проживало с рождения в населенном пункте, где их переписали, 55,4% населения, в сельской местности – 84,5%.

Из постоянно проживающего населения, 903,7 тысячи человек (26,7%) изменили хотя бы раз в жизни свое местожительство, получив при этом статус мигранта. Чаще всего меняли свое местожительство жители городов (44,6%) по сравнению с жителями сел (15,5%). Большинство из них (80%) составляют лица, переезжавшие из городов и сел внутри республики, составляя внутреннюю миграцию. Из общей численности мигрантов, 180,3 тысячи человек (20%) прибыли, в разный период, из других государств на постоянное жительство в Республику Молдова, составляя внешнюю миграцию.

Внешние мигранты по стране выбытия распределяются следующим образом: из Украины прибыло 78,8 тысячи человек (43,7%), из России – 76,3 тысячи человек (42,3%), из Казахстана – 6,8 тысячи человек (3,8%), из Беларуси – 3,8 тысячи человек (2,1%), из Румынии – 2,0 тысячи человек (1,1%) и из других государств – 12,6 тысячи человек (7,0%).

Анализ данных о миграции населения между районами и муниципиями республики в течение двух лет до переписи населения 2004 года показывает, что в большинстве административно-территориальных единиц второго уровня число выбывших из постоянного места жительства превышает число лиц, прибывших на постоянное место жительства, то есть складывается отрицательное сальдо миграции. Положительное сальдо сложилось лишь в муниципиях Кишинэу, Бэлць и в районе Кахул. В муниципий Кишинэу за последние два года переехало из районов и городов республики 44,4 тысячи человек, а выехало - 5,6 тысячи человек, то есть число прибывших в муниципий превышало число выбывших в 7,9 раза. В муниципий Бэлць число прибывших превышало число выбывших в 3,3 раза, в районе Кахул – в 1,6 раза.

В остальных районах число выбывших превышает число прибывших от 1,4 раза до 4,6 раза. Наименьшее превышение зарегистрировано в районах Анений Ной и Басарабяска – в 1,4 раза, Бричень, Сорока и Стрэшень – в 1,7 раза, в районах Окница и Орхей – в 1,9 раза. Превышение более чем в 3 раза зарегистрировано в районах Кантемир, Кэлэрашь, Фэлешть, Глодень, Хынчешть, Ниспорень, Сынджерей и Шолдэнешть, а в районе Теленешть – в 4,6 раза.

Таким образом, в результате миграции внутри республики 3 административно-территориальные единицы второго уровня получают население, а 32  отдают его.

Характеристика населения по месту рождения, полученная в результате переписи 2004 года, свидетельствует о том, что из общей численности переписанного населения, 3201,8 тысячи человек (94,6%) родились на территории Республики Молдова (в 1989 году этот показатель составлял 86,2%). Следует отметить, что число родившихся в муниципиях Кишинэу и Бэлць составляет, соответственно, 12,1% и 2,4% от общей 
численности родившихся в стране, а удельный вес жителей этих муниципиев составил, соответственно, 21,1% и 3,8% в общей численности страны. В большинстве районов (27) и АТО Гагаузия родилось больше человек, нежели проживали на момент переписи, обстоятельство, свидетельствующее об интенсивной мобильности населения внутри страны. По этнической принадлежности преобладают уроженцы Молдовы: молдоване - 98,9%, затем гагаузы - 97,9%, болгары – 90,6%, украинцы – 80,6% и русские – 64,4%.

The  2004  population census  results  on   population  migration  

In the Republic of Moldova, the volume of departures abroad of the population for reasons such work or studies have taken a vast proportion during the transition period. Hereby, at the Population Census Day – October 5, 2004, 273 thousand persons having permanent residence in the Republic of Moldova were absent, being declared by other members of the household they belong to as left their country for different periods. There are 130 thousand or 47,7% of the total number of persons who have been absent for more than one year. The most important percentage within this category of persons is represented by the population aged from 20 to 29 years (38%), followed by the category of those aged from 30 to 39 years (23,1%). Among temporarily absent persons, 76% attained either secondary general or general obligatory educational level. 

The percentage of temporarily absent persons is 8,1% of the total enumerated population, in 12 counties of the country there are 10-12% of the population who left the country. The most important percentage of temporarily absent persons was registered in Cimislia county – 12,6% of the total population number. 

The majority of temporarily absent persons are went abroad for reasons such work or in order to look for a job – 88,7%, for studies – 6,5%, other reason – 4,8%. Men emigrants recorded performances compared to women emigrants, representing 57% of the total.

Analyzing the population by country of arrival, it was stated that 56,2% left their homes for Russia, 19,4% - for Italia, 3,9% - for Romania, 3,5% - for Portugal, 3,1% - for Ukraine, 3,0% - for Turkey. The percentage of those who went to other countries different than those enumerated above was estimated to be 10,3% and the percentage of those who did not want to specify the country of arrival is 0,6%.

The distribution of the resident population of the Republic of Moldova by de facto residence reveals that 2479,6 thousand individuals (73,3%) have been living in the locality submitted to the census since they were born. In urban area, in the locality submitted to the census, 55,4% of the population have been living since the date of birth, in rural area – 84,5%.

There are 903,7 thousand persons (26,7%) of the total resident population who changed their residence at least one time in their life, moving, in this way, into category of migrants. Inhabitants from urban area (44,6%) changed residence more frequently than inhabitants from rural area (15,5%). Of them, the majority (80%) represents residents of  villages and cities of the country, representing internal migration. There are 180,3 thousand persons (20%) of the total number of migrants  that have entered (immigrated) in the given time periods from other countries in order to take up permanent residence in the Republic of Moldova, representing international migration. 

From the perspective of the country of departure, international migrants are distributed as follows: from Ukraine - 78,8 thousand persons (43,7%), from Russia – 76,3 thousand persons (42,3%), from Kazakhstan – 6,8 thousand persons (3,8%), from Belarus – 3,8 thousand persons (2,1%), from Romania – 2,0 thousand persons (1,1%), from Germany – 1,5 thousand persons (0,8%) and from other countries – 11,1 thousand persons (6,2%).

The analysis of population migration data across counties and municipalities of the country during the last two years prior to the 2004 Population Census shows up that in majority of administrative-territorial units the number of persons who have left their permanent residence prevails the number of persons arrived in order to take up permanent residence, inducing thus a negative net migration. A positive net migration occurred only in Chisinau and Balti municipalities and in Cahul county. During the past two years, in Chişinau municipality have arrived from different cities and villages of the country for permanent residence 44,4 thousand persons, inversely, there are 5,6 thousand persons who left the municipality in order to take up permanent residence in other localities. Hereby, the number of those who entered is 7,9 times bigger than the number of persons who left. In Balti municipality the number of persons who arrived is 3,3 times bigger than the number of persons who left, in Cahul county   - 1,6 times.

In other counties the number of persons who moved out exceeds 1,4–4,6 times the number of persons who arrived. The lowest prevalence is recorded in Anenii Noi and Basarabeasca counties – 1,4 times, in Briceni, Soroca, and Straseni – 1,7 times, in Ocnita and Orhei counties – 1,9 times. A more important prevalence that  exceeds 3 times was registered in Cantemir, Calarasi, Cimislia, Falesti, Glodeni, Hincesti, Nisporeni, Singerei and Soldanesti counties, in Telenesti county this indicator is 4,6 times.  Thus, as result of internal migration, 3 administrative-territorial units of second level receive population and 32 units  furnish population.

The population characteristic by place of birth collected during the 2004 census reveals that there are 3201,8 thousand persons born in the Republic of Moldova that is 94,6% of the total number of enumerated population (in 1989 this indicator was 86,2%). It is important to stress that the total number of persons born in Chisinau and Balti municipalities constitutes respectively 12,1% and 2,4% of the total population born in the country, and the percentage of these inhabitants in total population number represents respectively 21,1% and 3,8%. In majority of counties (27) and in A.T.U. Gagauzia were born more persons than those who lived at the time of the census, fact which explains the intensity of the mobility within the country. In ethnic aspect, of the total of moldovans who live in Moldova, 98,9% are native-born, of the total of gagauzs who live in Moldova – 97,9% are native-born, for bulgarians this proportion is 90,6%, for ukrainians – 80,6% and for russians – 64,4%.
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